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 Toekomst diepe plassen en afzet bagger (Bijlage) 
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Hamerstuk - besluitvormend 
 
Gevraagd besluit 
Instemmen met het uitvoeren van twee onderzoeken naar de gevolgen van het mogelijk minder kunnen 
afzetten van bagger in diepe plassen. 

 
De kern van het advies 
Het verondiepen van diepe plassen in Nederland met bagger en grond onder het toepassingskader van de 
Omgevingswet ligt politiek/bestuurlijk gevoelig vanwege de maatschappelijke weerstand tegen de 
activiteit. Er zijn twijfels over de vermeende voordelen voor de waterkwaliteit en voor de ecologie in de 
diepe plassen. De verwachte tendens is dat komende jaren steeds meer toepassingslocaties in diepe 
plassen moeten sluiten. Voor diepe plassen wordt momenteel nieuw beleid ontwikkeld door het Ministerie 
van IenW waarbij de consequentie in de toekomst kan zijn dat het verondiepen van diepe plassen gestopt 
wordt (op ecologische gronden). Vanwege de genoemde gevoeligheid is de verwachting dat er geen of 
hooguit beperkte mogelijkheden voor nieuwe toepassingslocaties gaan komen. Hierdoor wordt het voor 
waterschappen veel lastiger, zo niet onmogelijk om bagger toe te passen in diepe plassen. Dit gaat voor de 
grotere bagger-projecten leiden tot hogere kosten en langere voorbereidingstijden. Waterschappen 
voeren gemiddeld over de jaren ca. 10.000 m3 baggerspecie per Waterschap af naar diepe plassen, omdat 
de afzet van de bagger in diepe plassen vaak de minst kostbare optie is voor de afzet van de baggerspecie. 
Alle bestaande gebruikers van diepe plassen worden geconfronteerd met de gevolgen van de genoemde 
ontwikkelingen. Als waterbeheerder hebben we een dubbele rol: naast de afzet van bagger in diepe 
plassen willen we graag de KRW doelstellingen houden.   
 
Vanaf 1 januari 2024 zijn voor nieuwe initiatieven lozingsvergunningen nodig. IenW adviseert aan de 
nieuwe staatssecretaris om lopende initiatieven af te ronden onder de huidige normen. Dat gesprek loopt 
nog. Om een positie te kunnen innemen, de gesprekken te kunnen voeren met het Ministerie van IenW en 
omdat er verschillende beelden leven, is er allereerst behoefte aan duidelijkheid:  
A: Wat zijn de gevolgen van verondieping met baggerspecie op de ecologie van diepe plassen? 
B: Hoe groot wordt ons probleem als diepe plassen gesloten worden voor de afzet van bagger? 
 
Voorgesteld wordt om deze vragen te laten onderzoeken. Voor vraag A kan dit middels een 
literatuuronderzoek, door een onafhankelijke instantie, met de volgende aanvullende deel vragen:  

• Wat zijn de voorwaarden op basis waarvan je kan verondiepen met behoud van de ecologische 
toestand van de plassen?  

• In hoeverre heeft de tijdelijk verstorende werking van bagger uiteindelijk een positief of negatief 
effect op de kwaliteit van diepe plassen? Zijn er voorbeelden van successen? 

 
Voor vraag B wordt geadviseerd om een onderzoeksbureau in te huren (samenwerking met de 
waterschappen). De onderzoeksvragen zijn: 

• Wat is de omvang van het probleem als we geen gebruik meer kunnen maken van diepe plassen?  
Mee-stromende plassen (buitendijks) worden niet meegenomen in de nieuwe IenW 
beleidsontwikkelingen. Daar zetten Waterschappen veel bagger in af. Hoe groot is het probleem 
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als deze wel open blijven? Wat is per regio de bereikbaarheid van deze plassen (via de rivieren) en 
wat zijn de duurzaamheidsaspecten? Wat is de capaciteit van deze plassen voor de toekomst? 

• Wat zijn de alternatieven? Hoeveel kuub kunnen we daarmee kwijt en hoeveel houden we over? 
Waar lopen we tegenaan? 

• Hoeveel plassen zouden in 10 jaar verondiept kunnen worden ten opzichte van het totaal aantal 
bestaande plassen (nu en wat er per 10 jaar bijkomt)? Hoeveel van de diepe plassen blijven 
behouden? 

• Welke ontwikkelingen/bedreigingen zien we de komende jaren? Hoe kunnen we ons daarop 
voorbereiden?  

• Wat zijn de gevolgen van sluitingen van diepe plassen voor onze bedrijfsvoering?   
• Hoe zorgen we dat de bagger schoner wordt.  

 
De vraag of het mogelijk is de toepassingsnormen op land te versoepelen valt buiten dit onderzoek omdat 
het in de interdepartementale werkgroep herijking bodemregelgeving opgepakt kan worden. Door de 
toepassingsnormen op land te versoepelen vindt er minder transport van bagger plaats, gaat er minder 
naar diepe plassen EN het is nodig als Waterschappen bagger willen kunnen hergebruiken.  
 
 
Argumenten 
Hieronder volgen de overwegingen bij dit dossier. 
• Bij het afgraven van grondstoffen ontstaat een diepe put die zich vult met water en vervolgens al dan 

niet heringericht wordt. Door de put gelaagd te verondiepen ontstaat er een ecologisch waardevol 
systeem (met oa natuurvriendelijke oevers). Het verondiepen duurt tientallen jaren. Putten worden 
over het algemeen tot 10 meter verondiept omdat dit de diepte is tot waar nog onderwaterleven 
plaats vindt. Bij de afzet van bagger verslechtert de waterkwaliteit tijdelijk (oa vertroebeling), maar het 
herstelt weer snel. Herinrichting gaat naast ecologie ook om het bevorderen van andere functies zoals 
de recreatieve, landschappelijke en belevingswaarden (waarbij uiteraard op basis van de KRW wel 
getoetst moet worden op geen achteruitgang in waterkwaliteit).  

• We signaleren een maatschappelijke tendens met weerstand voor de afzet van bagger in diepe 
plassen. Het wordt daardoor steeds moeilijker om bagger af te zetten. Dit verschilt per regio. Het gaat 
om burgers die de ene na de andere vrachtwagen met restgrondstoffen (niet per se bagger) in de plas 
gestort zien worden, waarbij plastic en ander afval naar de oevers drijft. Natuurorganisaties zeggen bij 
elke diepe plas dat een verondieping leidt tot ‘KRW verslechtering’. NB: Tijdelijke verslechtering is 
momenteel toegestaan.  

• Bagger afzetten in diepe plassen is relatief goedkoop en ruimtelijk makkelijk. Depots zijn lastig, duur 
om aan te leggen (transportkosten en regels) en er zijn niet genoeg om de toekomstige grondstroom 
op te vangen. De aanleg van nieuwe depots is geen gemakkelijk alternatief. Ook hierbij geldt dat 
niemand een depot in ‘zijn achtertuin’ wil hebben ivm het risico op overlast. De ruimte in Nederland is 
schaars en de aanleg duurt minimaal 15 jaar. Als diepe plassen gesloten worden zal er meer bagger 
naar depots gaan. 

• Waterschappen zijn bezig met alternatieve toepassingen van bagger. Door de markt zijn de afgelopen 
jaren innovatie toepassingen bedacht. Dit is goed en wordt ihkv de cirulaire economie gestimuleerd, 
maar zal voorlopig nog niet de grote jaarlijkse baggerstroom kunnen opvangen. Enkele waterschappen 
zijn bezig met het aanpassen van het baggerbeleid, waarbij gekeken wordt of er ook minder (frequent) 
gebaggerd kan worden.  

• Doordat de regelgevingen (Europees en nationaal) en de normen worden aangescherpt en doordat 
minder bagger als ‘schoon’ wordt gezien (door de opkomst van nieuwe stoffen, zeer zorgwekkende 
stoffen, PFAS etc) kan er minder bagger verwerkt worden en gaat meer bagger naar de depots. 
Vanwege opkomende stoffen zoals PFAS maar ook klassieke parameters zoals metalen geven 
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waterschappen aan dat het nu niet of nauwelijks mogelijk is om vergunningen te verlenen voor de 
verondieping van plassen met bagger, die voldoen aan de KRW-eisen. Zij hebben de wens geuit de 
regelgeving hierop te zien worden aangepast.  

• In Nederland liggen honderden plassen. Echter maar een stuk of 30 zijn voor de afzet van bagger in 
gebruik, uit logistieke en kostentechnische overwegingen. Er zijn niet veel locaties waar nieuwe 
plassen gegraven mogen worden (alleen voor metselzand). Indien het niet anders kan, en het beleid 
maakt dit in de toekomst mogelijk, zou overwogen kunnen worden om de minder gunstige plassen 
aan te wijzen als depots.  
 

Bestuurlijke aandachtspunten en andere partijen 
Vorig jaar zijn door de staatssecretaris vragen gesteld over de ecologische functie van diepe plassen n.a.v. 
onrust bij omwonenden over het dumpen van ‘afval’ in de plassen. Het ministerie van IenW is in 2023 een 
traject gestart waarbij samen met alle stakeholders gekeken is naar de functies van de plassen. Hieruit zijn 
een aantal acties gekomen:  

a. Het ‘actieprogramma verbetertraject diepe plassen’ dat het doel heeft om nieuw beleid te maken 
voor diepe plassen. Dit is een gevoelig programma waarbij de grondsector en de 
natuurbelangenorganisaties duidelijk aanwezig zijn. Er is daarom een community of practice 
ingericht waar meerdere waterschappen en de Unie bij betrokken zijn (Stichtse Rijnlanden, 
Delfland, Hunze & Aa's, Brabantse Delta, Drents Overijssels Delta en Rivierenland).  

b. Het onderzoeks-traject ‘maatlat ecologie diepe plassen’, waarin wordt onderzocht of het mogelijk is 
om te komen tot criteria voor de ecologische toestandsbepaling van diepe plassen in 
vergunningaanvragen. Ook hier zijn we actief bij betrokken.  

We brengen in beide trajecten onze gebiedskennis in, onze kennis van het grondwatersysteem, onze KRW-
stoffenkennis (o.a. PFAS is een belangrijk dossier hier) en de rol van plassen voor de afzet van onze 
bagger. We signaleren weinig aandacht bij IenW voor de toekomstige problemen in de (regionale) afzet 
van bagger. Bij de doorvoering van het nieuwe beleid zullen we aandringen op een UDO. Eind 2025 
worden de eerste beleidsvoorstellen van het MinIenW verwacht. 
 
Eerder besproken 
- In de vorige CWS als mededeling 
- Het dossier wordt door de Unie geagendeerd voor het BO Bodem van november. 
 
Vervolg/Communicatie 
Bij positief advies van de CWS wordt het onderzoek gestart (door een extern bureau ivm 
onafhankelijkheid) waarna besproken in de CWS een oordeel gevormd kan worden. Het onderzoek wordt 
gefinancierd door de Unie. De CWS leden worden gevraagd te reflecteren op de overwegingen. Hebben zij 
nog toevoegingen?  
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 



Pagina 4 van 4 

 
 

4.10.2024 CWS 123440/BT 

 

 
 
 
Bijlage 1 Bedrijfsvergelijkingen 
 
Als waterschappen zetten we gemiddeld 13.000 kuub bagger per waterschap per jaar af in diepe plassen 
dit is ca 65% van de totale afzet van niet-verspreidbare bagger, zie figuur (2022). Per waterschap kan het 
aandeel in de totale baggeropgave sterk variëren. 
 
De totale baggerafzet per waterschap per jaar is 180.000 kuub, voor de waterschappen in totaal gaat het 
om ca  3,5 miljoen kuub per jaar. 
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